
Mirko Lajkovič o oblikovanju in oblikovalcih

»Oblikovalec je srčen in trčen«
Verjetno si malokdo od nas v tej splošni naglicl, v kateri živimo, vzame čas, da bi si na primer na

vožnji z vlakom ali avtobusom, pri kavici (all čem drugam) v bližnji kavami ali blfeju .ogledoval, kako
so tisti drobni predmati, ki takšen prostor zapolnjujejo, oblikovanl. Kaj takšnega se ne more zgoditi
očesu oblikovalca. Saj vem, rekli boste, da |e to pač profeslonalna deformacija, da vsak gleda tisto,
kar ga zanima. Strinjam se. Toda, če si kdaj namenoma začnemo ogledovati stvari, ki nas obkrožajo,
bomo kmalu ugotovili, kako je to naše vsakdanje okolje prazno, enollčno. Lahko bi rekli, da je zato
pravi izzi v oblikovalcem, tj. IJudem, ki se šolajo na Sredn|i šoli za oblikovanje. Če je to res in zakaj ni,
smo se pogovarjali z Mirkom Lajkovičem, maturantom te šole in enim redkih, ki se ž oblikovanjem
ukvarja tudi na delovnem tnestu.

— Zakaj je tako malo oblikovalcev zaposlenih kot
Oblikovalcev in vse več na neprimernih delovnih me-
stih.kotnaprimertehnični ri.sarjj. prodajalci, referen-
ti? Nevednež to težko razume, če opazuje svet
okrog sebe. ki kar hlepi po tem, da ga vsaj vizualno
spremenite!

• Pri nas, v našem gospodarstvu in v družbi sploh,
še vedno prevladuje miselnost, da so oblikovalci
odveč. Naš trg je tako nezahteven, ker se na njem
vse proda, saj je povpraševanje še vedno večje od
ponudbe. Zato res ni čutiti potrebe, da bi dajali večji
pomenobliki izdelka. Večina izdelkov je prilagojena
najenostavnejši tehnologiji proizvodnje in zato jih ni
veliko, za katere bi lahko rekli, da so oblikovani za
potrošnika in za ustvarjanje prijaznejšega in lepšega
človekovega okolja. Naj navedem nekaj primerov: v
neki tovarni viličarjev so na vprašanje, če imajo za-
poslenega oblikovalca za njihovo oblikovanje, le de-
belo pogledali in odgovorili: »Saj pri nas izdelujemo
viličarje!« Toda kljub temu, da se zdi, da jim ni mo-
goče dati drugačne oblike, je na njih toliko malenko-
sti, ki jih je mogoče drugače oblikovati. Lahko je to
samo drugačna barva ali ročaj ali kaj podobnega. V
podobnem položaju sem bil tudi sam, ko sem dobil
službo oblikovalca v Unitasu, kjer izdelujemo vodo-
vodne pipe. Mislil sem, da je tu zelo malo možnosti
za njihovo oblikovanje, kajti pipa je pač pipa. Zdaj pa
vidim, da je ogromno malenkosti, katerih oblika se
lahko spreminja. Toda v našem gospodarstvu smo
tako togi in se zelo kratkovidno obnašamo. Vztra-
jamo na starih oblikah in zato tudi težko prodiramo
na zahodno tržišče, kjer pa sta ravno oblika in se-
veda kakovost odločilni pri izbiri. Mogoče se bo tudi
pri nas z odmrznitvijo cen marsikaj spremenilo na
bolje v tej smeri in se bo mogoče potreba po lepšem
oblikovanju povečala.

— Namen najinega pogovora je pravzaprav, da
nam predstaviš idejo, ki bo najbrž konec maja po-
stala stvarnost. Gre za ustanovitev društva mladih
oblikovalcev z imehom Desing klub. Povej nam kaj
več o tem.

• Ta ideja je stara kakšno leto. Na misel pa mi je
prišlaravnozaradi omenjenihstvari. Ogromnomojih
sošolcev dela na neprimernih delovnih mestih, še
vedno pa se želijo ukvarjati z oblikovanjem vsaj v
prostem času. Spočetka so bili vsi zagreti, toda,
kakor je to v navadi, dlje od ideje nismo prišli. Letos
pa smo začeli bolj resno. S Tomažem Cesarjem,
enim od pobudnikov, sem spoznaval Ijudi, ki bi v
takem društvu sodelovali. Zbralo se nas je kakšnih
petnajst v starosti od 18 do 30 let in lo ne samo obli-
kovalcev, lemveč tudi strojnih tehtnikov, orodjarjev,
fotografov, tehničnih risarjev, prodajalcev.

— Ih kaj ste si zastavili kot namen in program
tega društva v ustanavljanju?

• Natnen našega društva je dvigniti porhen obli-
kovanja v očeh Ijudi, združiti čimveč mladih obliko-
valcev, ki želijo usmeriti svoje delo v razvijanje in
uvajanje sodobnega oblikovanja, jim pri tem nuditi
pomoč, ustvarjati pogoje za skupinsko delo, ustvar-
jalno izkoriščati prosti čas, izobraževati in informirati
svoje člane s področja sodobnega oblikovanja. Vse
to mislimo izpeljati s skupnim delom, izmenjavo iz-
kušenj, iskanjem novosti na področju oblikovanja,
oblikovanjem za delovne organizacije in sodelova-
nje z njimi, izdelavo unikatov in idejnih izdelkov, or-
ganiziranjem razstav, problemskih večerov in pre-
davanj.

— Kako je pa z mentorji? Se boste povezali z že
obstoječim Društvom oblikovalcev Slovenije ali pa
boste vztrajali na tem, da si ohranite in razvijate svoj
lastni stil oblikovanja?

• Društvo oblikovalcev Slovenije v vseh letih
svojega obstoja ni kazalo nobenega zanimanja za
mlade in neizkušene oblikovalce. Ravno tako je bilo

mlademu oblikovalcu vedno težko postati član druš-
tva, medtem ko bo naše društvo, ki ga ustanavljamo,
za vse zelo odprtega tipa. Mentorjev sicer n& bomo
imeli, bomo pa dali mladim možnost, da si sami izo-
blikujejo in ohranijo svoj mladostni stil obiikovanja,
kfir pa bi težko uresničili, če bi imeli mentorje, ki
latiko hote ali nehote vsilijo človeku neke kalupe in
šablone oblikovanja. To pa ni naš namen.

— Ali to pomeni, da bo to vaše društvo mladih
oblikovalcev nekakšna mladinska kooperativa?

• Za zdaj bo to naše društvo samo društvo, lahko
pa preraste v kooperativo. Vse je odvisno od časa in
potreb Ijudi in industrije.

— Vse lepo in prav, toda kje boste dobili ali pa že
imate prostore za to svojo dejavnost?

• Za zdaj vse kaže, da bomo dobili začasne pro-
store na Kersnikovi 4. Nekaj možnosti pa imamo, da
za stalno dobimo 200 kvadratov prostorov v bivšem
skladišču Mladinske knjige tam med gostilno Vitez in
Zlato ladjico.

— Najbrž se vse začne in konča pri denarju. Kako
je z njim pri vas?

• Mi denarnih problemov nimamo, že zato, ker
tudi denarja nimamo. Upamo, da bomo kaj dobili od
kulturne skupnosti, Gospodarske zbornice, ZSMS,
delovnih organizacij.

— Ustanovni občni zbor Design kluba bo konec
maja. Kje vas pa lahko interesenti do takrat dobijo?

• Zbiramo se vsak ponedeljek ob 18. uri v Pleč-
niku.

— Kako se vas pa da spoznati?
• Glede na govorice, da smo oblikovalci srčni in

trčeni, nas gotovo ne bo težko spoznati.


